

ABSTRAK

Usaha untuk menyebarkan ajaran Islam, begitu pula untuk merialisasikan ajarannya kepada umat manusia adalah merupakan usaha dakwah, yang dalam keadaan bagaimanapun dan dimanapun harus dilaksanakan oleh umat Islam. Sebagai agama dakwah, Islam tidak cukup hanya dengan kelengkapan konsep sahaja, melainkan perlu adanya suatu usaha yang sungguh-sungguh untuk menyebarkan dan menyuburkannya.

Dakwah dapat diertikan sebagai sesuatu kegiatan ajakan, baik dalam bentuk lisan, tulisan, tingkah laku dan sebagainya yang dilakukan secara sadar dan terencana dalam usaha mempengaruhi orang lain, supaya timbul dalam dirinya suatu pengertian, kesedaran dan sikap penghayatan terhadap ajaran Islam, sebagai mesej yang disampaikan kepadanya tanpa ada unsur paksaan.¹

Dengan demikian, dakwah Islam pada hakikatnya adalah merupakan suatu kegiatan yang dilakukan secara sadar, yang bertujuan mengajak orang lain untuk membuat yang baik dan melarang daripada membuat yang munkar sesuai dengan ajaran Islam. sekaligus merupakan suatu kewajipan bagi umat Islam.

¹ Kazim Muhammad al-Naqib, (1968/1388). *al-Da'wah wa al-'Aqabat al-Najf*, Matba'ah al-Nukman, Cetakan 1, hlm. 29 + 30. Selanjutnya sila rujuk dalam M. Arifin, (Prof). (1993). *Psikologi Dakwah Suatu Pengantar*, Jakarta, Bumi Aksara, Cetakan kedua, hlm. 17

Tujuan dakwah Islam adalah wujudnya kebahagiaan dan kesejahteraan hidup manusia di dunia dan di akhirat yang diredei Allah.² Untuk mencapai tujuan dakwah tersebut, bukanlah suatu pekerjaan yang mudah, tetapi memerlukan usaha yang serius serta sangat bergantung kepada materi dakwah, pendakwah (da'i), sasaran dakwah, metod dakwah, logistik dakwah dan media dakwah.³

Usaha dakwah Islam, terutama dimasa hadapan akan semakin sukar dan mencabar. Hal ini disebabkan kerana masalah-masalah yang dihadapi oleh dakwah Islam dari masa ke semasa semakin berkembang dan kompleks. Menyedari pentingnya dakwah sebagai usaha untuk membimbing umat manusia ke arah tercapainya kebahagiaan hidup di dunia dan di akhirat, maka di Riau,⁴ ketika ini terdapat beberapa tempat

² Ghazali Darussalam, (1996), *Dinamika Ilmu Dakwah Islamiah*, Kuala Lumpur, Utusan Publications and Distributors, Cetakan pertama, hlm. 5. Hal yang sama juga dapat dirujuk dalam 'Abd. Rosyad Saleh, *Op.Cit*, hlm. 21

³ Syeikh 'Ali bin Salih al-Mursyid, (1989), *Mustalzim al-Da'wah fi al-'Asr al-Hadir*, Kaheerah, Maktabah Layyinah, tc, hlm. 28. Juga rujuk dalam Abu al-Majid al-Sayyid Nawfal, (Dr), (1977), *al-Da'wah ila Allah Khasaisuha Muqawwamatuha Manahijuha*, Kaheerah, Matba'ah al-Hadarah al-'Arabiyyah, tc, hlm. 18. Kemudian dalam Muhammad Abu al-Fath al-Bayanuni, (tt), *al-Madkhal ila 'ilm al-Da'wah*, Beirut, Mu'assasah al-Risalah, tc, hlm. 152.

⁴ Riau acalah bahagian dari wilayah Negara Kesatuan Republik Indonesia (NKRI) yang dijadikan provinsi (negen) dengan Undang-Undang Darurat Nombor 19 Tahun 1957, yang kemudian ditetapkan dengan Undang-Undang Nombor 61 Tahun 1958. Setakat ini kawasan negeri Riau mencakupi kabupaten (daerah) Indragiri Hulu, Indragiri Hilir, Kampar, Bengkalis, Kepulauan Riau, Kuantan Singingi, Pelalawan, Rokan Hilir, Rokan Hulu, Natuna, Kamun, Dumai dan Batam serta Pekanbaru. Riau berbatasan langsung dengan negara jiran Malaysia dan Singapura. Riau memiliki kawasan seluas 329.867,8 Km². Sebahagian besar merupekan wilayah perairan, iaitu 235.306 Km², sedangkan daratan seluas 94.561,6 Km². Di wilayah perairan terdapat 3.214 buah pulau, baru 743 pulau yang sudah mempunyai nama dan didiami oleh manusia. Untuk lebih jelasnya sila rujuk dalam Pemerintah Provinsi Riau, (2000), *Wajah Riau 2000*, Pekanbaru, Biro Hubungan Masyarakat Pemerintah Provinsi Riau, hlm. 1

kegiatan dakwah yang diselenggarakan oleh para pendakwah. Kegiatan dakwah ini dilaksanakan dengan mengambil tempat di pelbagai masjid, surau, pejabat pemerintah dan swasta, lapangan terbuka atau di rumah-rumah penduduk.

Satu hal yang menarik tentang dakwah Islam di Riau, iaitu dakwah Islam yang ditujukan kepada masyarakat pedalaman, yang penduduknya masih mempertahankan cara hidup asli dan belum banyak dipengaruhi oleh kehidupan moden. Penduduk ini oleh pemerintah tempatan disebut dengan masyarakat terasing suku Talang Mamak.

Masyarakat terasing suku Talang Mamak ini, kerana kawasan pemukimannya yang jauh dan tersisah, mengalami hubungan komunikasi dan transport yang sangat terhad dengan masyarakat lain, begitu juga layanan dari pemerintah tempatan. Sehingga mengakibatkan mereka menjadi terbelakang dalam segala aspek kehidupan, baik dibidang ideologi, politik, ekonomi, sosial budaya, perkembangan ilmu pengetahuan dan teknologi, termasuk di dalamnya kehidupan beragama.

Dengan demikian, masyarakat terasing suku Talang Mamak ini tergolong ke dalam kelompok masyarakat yang masih terikat dengan kebudayaan tradisi, dimana mereka mempunyai sikap hidup yang bersifat statik dan terbelakang, rendah tahap perkembangannya, terhad hubungan

komunikasi dan transport dengan masyarakat luar serta belum terdapat pembahagian kerja diantara mereka secara jelas.

Dakwah Islam pada masyarakat terasing suku Talang Mamak ini telah wujud sejak lama, yang dilakukan oleh para pendakwah, baik yang datang berdakwah atas kemahuan sendiri mahupun kerana dikirim oleh institusi dakwah Islam tertentu. Jabatan Agama Provinsi Riau, dalam beberapa tahun kebelakangan ini telah pula memberikan sokongan yang cukup besar, iaitu dengan mengirinkan para pendakwah muda yang berkemampuan ke kawasan-kawasan pemukiman masyarakat terasing suku Talang Mamak untuk menyampaikan dakwah Islam.

Walaupun dakwah Islam sudah sampai kepada masyarakat terasing suku Talang Mamak ini, akan tetapi kenyataannya pada ketika ini masih banyak diantara mereka yang mengamalkan faham animisme⁵ dan dinamisme.⁶ Sedangkan bagi yang sudah memeluk agama Islam, mereka belum melaksanakan ajaran Islam secara sungguh-sungguh, bahkan ada diantara mereka yang sudah berpindah kepada agama lain.

⁵ *Animisme* adalah faham yang mengajarkan bahawa tiap-tiap benda, baik yang beryawa mahupun tidak, mempunyai roh. Untuk lebih jelas sila rujuk kepada Harun Nasution, (Prof), (1985), *Islam Ditinjau Dari Berbagai Aspeknya*, Jakarta, UI-Press, Cetakan kelima, hlm. 13 Hal yang sama juga dibincang dalam Muslim Ibrahim (Dr), (1990), *Pendidikan Agama Islam Untuk Mahasiswa*, Jakarta, Erlangga, hlm. 1

⁶ *Dinamisme* adalah faham yang mengajarkan bahawa benda-benda tertentu mempunyai kekuatan gaib yang misteri dan berpengaruh pada kehidupan umat manusia sehari-hari. Harun Nasution, *ibid*, hlm. 11 Juga Muslim Ibrahim, *ibid*, hlm. 1